ملخص الدراسة

للمعلومات المحاسبية دوراً مهماً في إعداد الموازنات التخطيطية التي تساعد الإدارة في الرقابة وتقويم الأداء بالمنشأة وذلك من خلال الوظائف التي تقوم بها والمتمثلة في التخطيط والرقابة والتسيق والتنظيم.

هدفت هذه الدراسة إلي بيان كيفية تأثير المعلومات المحاسبية في إعداد الموازنات التخطيطية وكيفية الإفصاح عنها ، وكما هدفت هذه الدراسة إلي بيان كفاءة المعلومات المحاسبية التي تساعد الأطراف الداخلية والخارجية من مستخدمي التقارير والقوائم المالية.

إشتمات الدراسة على الأسلوب الإستنباطي والإستقرائي لجمع وتحليل البيانات الإحصائية من واقع المصادر الأولية والثانوية التي تم جمعها من تجارب بنك التضامن الإسلامي.

إشتمات الدراسة على خمسة فصول تتاول الفصل الأول الإطار المنهجي والدراسات السابقة والفصل الثاني تتاول الإطار النظرى المتمثل في أهداف نظم المعلومات وعلاقتها بالتخطيط أما الفصل الثالث تتاول الخطوات العملية لإعداد الموازنات التخطيطية الناجحة في المنظمة ، أما الفصل الرابع تتاول فيه تجربة بنك التضامن الإسلامي في إعداد الموازنات أما الفصل الخامس تتاول تحليل المعلومات الميدانية ولختبار الفروض وخلال هذا التحليل ظهرت العديد من النتائج أهمها مايلي :

- 1- المعلومات المحاسبية التي توفرها التقارير والقوائم المالية تمثل المصدر الأساسي الذي تعتمد عليه المنشأة في إعداد الموازنات التخطيطية.
- 2- إن إتخاذ القرار وإعداد الموازنات التخطيطية لايعتمدان على نظم المعلومات المحاسبية الآلية وحدها وللانظمة اليدوية دور كبير فيها.
- 3- تعارض خصائص المعلومات المحاسبية لايؤثر في إعداد الموازنات التخطيطية حيث أنه يمكن أن نضحي ببعض المعلومات المحاسبية خاصة في وقتها وذلك إذا كانت هذه المعلومات لها فترة زمنية محددة فوجودها بعد وقتها لا تكون ذات قيمة وبناءاً علي هذه النتائج فقد خرج الباحث بعدة توصيات أهمها:

- 1- ضرورة مشاركة كل المستويات الإدارية في إعداد الموازنات التخطيطية.
- 2- لابد من تطوير العمل المحاسبي من خلال برامج نظم المعلومات المحاسبية الآلية وذلك لمواكبة الثورة المعلوماتية.
- 3- ضرورة الإفصاح عن كل السياسات المتبعة في المنشأة بما فيها كيفية معالجة الخسائر المتراكمة.

Abstract

Accounting information plays a vital role in 'budgets preparation.

1'he budgets in turn help the management to monitor and evaluate the organization's performance.

This study aims at highlighting how the accounting information could affect budget's preparation and how to disclose them. It also aims at revealing how the accounting information could help the internal and external users of reports and financial lists (statement).

The study has also adopted the deductive and inductive methods in collecting and analyzing the statistical data drawn from primary and secondary sources which have been collected from Tadamoun Islamic Bank.

This study contains live chapters; chapter one tackles the scope of the study as well as previous studies while chapter two, presents the theoretical frame work of the study represented by the objectives of information systems and their relation to planning whereas chapter three considers the practical steps in preparing planned budgets in the firm. In chapter four the experience of Tadamoun Islamic Bank in budget preparation has been tackled where as chapter five focuses on analysis of field information as well as testing the research hypothesis.

Given the above analysis, the study has presented the following results.

- 1. The accounting information drawn from reports and financial statements are basic source of budgets preparation which the organization should depend on.
- 2. To make decision on budgets preparation don't only depend on accounting information but also a manual systems or devices which have a role to play.
- 3. The conflicting features of accounting information system don't affect budget preparation, at certain times, we can overlook some accounting Information particularly if that information has a time limit, that has based on the above-results, the researcher has come up with the following recommendations:
- 1. There is a need to involve all the 'managerial levels in budget's preparation.
- 2. The accounting work should be evaluated through information accounting systems so as to cope up with information revolution.
- 3. There is a need to disclose the polices used in the firm for example how to deal with the accumulated losses.,